

<외국인 유학생 국민건강보험 가입 의무화 안내>

안녕하세요. 한양대학교 국제처입니다.

보건복지부에서는 2021년 3월 1일부터 외국인 유학생의 안전한 유학생활동을 위하여 국민건강보험 당연가입 적용을 의무화할 예정입니다.

국제처에서는 이와 관련된 내용을 아래에 상세히 안내해드리오니 향후 한국체류 시 국민건강보험 가입에 참고하시기 바랍니다.

1. 외국인 국민건강보험제도 개편 내용

- **D-2 유학비자 소지자를 포함한** 6개월 이상 국내체류 외국인에 대한 국민건강보험 가입 의무화

- **국민건강보험료 체납내역을 출입국 체류기간 연장신청·체류기간 심사에 반영**

***일정 기간 국민건강보험료 미납 시 불이익 발생**

2. 국민건강보험 보험료 부과 및 납부방법

코로나19로 인한 교육 현장의 어려움을 반영하고 당연가입 제도의 연착륙을 위해, '21년 보험료(21.3~22.2)는 신규 부과되는 보험료의 30%를 적용하여 '23년까지 매년 10%씩 부과율을 높여 부과

*** 부과율 : ('21.3~'22.2) 30%, ('22.3~'23.2) 40%, ('23.3~) 50%**

1) 적용 시점(가입시점)

| 체류자격 | 국민건강보험 적용시점(가입시점) |
|-----------|---|
| 유학(D-2비자) | -한국으로 최초 입국한 경우: 외국인등록일 -한국으로 재입국한 경우(외국인 등록증을 소지한 기존 재 |

| | |
|--------------|------------------|
| | 학생): 재입국일 |
| F-4비자 소지 유학생 | -입국 후 학교 입학일 |

***재외국민 및 재외동포(F-4)의 경우 유학생 여부를 확인할 수 없으므로 학생 본인이 재학증명서 등을 공단에 반드시 제출해야함**

2) 국민건강보험료 금액

| 구분 | 3월1일 가입 | 3월2일~3월5일 가입 | 3월6일~3월31일 가입 |
|----------|-----------|--------------|---------------|
| 최초부과월 | 3,4월분 보험료 | 4월분 보험료 | 4,5월분 보험료 |
| 첫회 납부보험료 | 43,490원* | 39,540원 | 79,080원 |

***위의 가입일은 외국인등록일 및 재입국일 기준**

***첫회 보험료: 43,490원 = 4월 선납료(39,540원) + 2021년 3월 분할분(3,950원)**

***2021년 3월분 분할납부를 원하지 않을 경우 일괄 납부 가능**

3) 가입 및 납부방법

- 가입방법: **자동 가입처리(D-2비자 기준)**

- 고지서 발송: 1) 전자고지 2) 외국인등록 주소지 고지서 발송 3) 모바일 및 이메일 고지서 발송

- 납부방법: 자동이체 등

***고지서 발송 및 납부방법 관련 자세한 사항은 국민건강보험공단에서 2월말 추가 공지가 있을 예정입니다.**

3. 참고사항

1) 국민건강보험 자동가입처리가 안되는 경우(공단에 본인 신고 필요)

- 가족(배우자 및 미성년 자녀)과 함께 보험료를 납부하고자 하는 경우

- 재외국민 및 재외동포(F-4)유학생이 건강보험 적용을 신청하는 경우

- 체류지(거소지),여권번호,체류자격 등에 변경사항이 있는 경우

2) 한국 외의 외국(본국)의 보험으로 의료보장을 받을 수 있고 건강보험 가입이 필요하지 않은 경우 건강보험 가입제외 신청을 할 수 있습니다.

3) 외국인 국민건강보험제도 개편 관련 자세한 안내사항은 2월말 경 국민건강보험공단의 다국어 자료를 통해 추가 공지가 될 예정입니다.

4. 문의: 국민건강보험공단 고객센터 1577-1000 혹은 외국인민원센터 033-811-2000

< Announcement on Mandatory Appliance of National Health Insurance of Foreign Students >

Hello. This is the Office of International Affairs.

The Ministry of Health and Welfare has mandated the appliance of the National Health Insurance of foreign students starting from 2021.03.01.

The Office of International Affairs will explain all the necessary and related information below. Later when you get to apply for the health insurance while residing in Korea, please read the information carefully.

1. Changes in the Health Insurance system for Foreigners.

-Those who have a D-2 Study Visa / Foreigners who have stayed in Korea for more than 6 months

(Including those who have a D-2 Study Visa) are mandated to apply for the Health Insurance.

- Health Insurance Payment Records will take part in the Evaluation of Application for Extension of Stay in Korea • Period of Residence.

***Inconsistent Payment of Insurance fees may cause disadvantages.**

2. Imposition of National Health Insurance Fee and Method of Payment

In regards of the unfavorable circumstances for education due to the COVID-19 and for a smooth transition to the mandatory application of the Health Insurance system, **30% of the new insurance fees will be imposed on the health insurance fees for 2021(21.3~22.2). In addition, imposition will increase by 10% annually until 2023.**

*** Imposition Rate: ('21.3~'22.2) 30%, ('22.3~'23.2) 40%, ('23.3~) 50%**

1) Activation Period (Application Period)

| Status of Residence | Health Insurance Activation Period (Application Period) |
|--|--|
| Studying Abroad (D-2 Visa) | -First time coming to Korea: Foreigner Registration Date -Re-entry to Korea (Hanyang University students who have Certificate of Alien Registration): Date of Re-entry to Korea |
| Foreign Students with the F-4 Visa. | -Date of admission after coming into Korea |

*** In the case of Koreans living abroad or Korean Expatriates (F-4 Visa), we cannot verify whether you are a student of Hanyang University. Therefore, you must submit your certificate of registration and the necessary forms to the institution.**

2) National Health Insurance Fee

| Date of Subscription | Applied 03.01 | Applied 03.02~ 03.05 | Applied 03.06 ~ 03.31 |
|--------------------------|-----------------------------|----------------------|---------------------------|
| Initial Imposition Month | March & April Insurance Fee | April Insurance Fee | April & May Insurance Fee |
| First Insurance | 43,490 won* | 39,540 won | 79,080 won |

| | | | |
|-------------|--|--|--|
| Fee Payment | | | |
|-------------|--|--|--|

***The Date of Subscription is based on the Foreigner Registration Date or the Date of Re-entry to Korea.**

***Initial Insurance Payment: 43,490won = April's Insurance Fee Advance Payment (39,540 won) + 2021 March's Payment by Installment (3,950 won)**

***If 2021 March's Payment by Installment is not preferred, Full payment is available.**

3) Method of Register and Payment

- How to register: **Automatic Registration (If have D-2 Visa)**
- Sending the Payment Bill: 1) Electronic Bill Statement 2) Sending a Foreigner Registration Address Statement 3) Sending a Mobile and E-mail Bill.
- Method of Payment: Automatic Withdrawal etc.

*** Specifics regarding the Sending of the Payment Bill and Method of Payment will be announced from the National Health Insurance Corporation.**

3. Additional Information for Consideration

1) When automatic application of the National Health Insurance is not available. (You must report to the National Health Insurance Corporation)

- Those who wish to pay the Insurance Fee with their Family (Including Spouse or Adolescent Kids)

- Koreans Residing Abroad or Korean Expatriates (F-4 Visa) applying for the National Health Insurance.

- When changes are made to the Location of Residence, Passport Number, or Residence Status/Qualifications.

2) If you have medical coverage from insurances outside of Korea and are not in need

of applying for a health insurance, then you can skip the application of the National Health Insurance.

3) Information and announcements related to the Foreigner National Health Insurance System Reform will be sent out from the National Health Insurance Corporation by the end of February in many languages.

4. Inquiries: National Health Insurance Corporation Customer Service Center 1577-1000

Foreign Civil Service Center 033-811-2000

<外国人留学生义务加入国民健康保险通知>

您好，这里是汉阳大学国际处。

保健福祉部从2021年3月1日开始，为了外国人留学生度过安全的留学生活，计划将要推进国民健康保险义务化。

国际处将在下方为您详细介绍相关内容，请您今后在韩国滞留，加入国民健康保险时进行参考。

1. 外国人国民健康保险制度变更内容

- **包含D-2留学签证持有者**，在韩国境内滞留6个月以上的外国人，需义务加入国民健康保险。
- **国民健康保险缴纳明细将反映在出入境滞留期间延长申请·滞留时间审查上。**

***如在一定时间内未缴纳国民健康保险费用将会产生不利影响**

2. 国民健康保险保险费征收及缴纳方法

因受新型冠状病毒的影响，教育现场反映出困难，为了义务加入制度的软着陆，**'21年保险费(21.3~22.2)将取消新规定征收保险费用的30% '23年为止每年提高10%*征收率**

*** 征收率：('21.3~'22.2) 30%，('22.3~'23.2) 40%，('23.3~) 50%**

1) 适用时期(加入时期)

| 滞留资格 | 国民健康保险适用时期 (加入时期) |
|-------------|--|
| 留学(D-2签证) | -第一次入境韩国的情况: 外国人登陆日 -再次入境韩国的情况 (持有外国人登陆证的在校生): 再入国日 |
| 持有F-4签证的留学生 | -入境后入学日 |

***因无法确认在外国民及在外同胞(F-4)是否为留学生，请学生本人务必向国民健康保险部门提交在学证明书等材料。**

2) 国民健康保险费金额

| 区分 | 3月1日加入 | 3月2日~3月5日加入 | 3月6日~3月31日 加入 |
|----------|-----------|-------------|---------------|
| 第一次征收月 | 3,4月份保险费 | 4月份保险费 | 4,5月份保险费 |
| 第一回缴纳保险费 | 43,490韩币* | 39,540韩币 | 79,080韩币 |

***上方的加入日以外国人登陆日及再入境日为基准。**

***第一次保险费: 43,490韩币 = 4月预付费(39,540韩币) + 2021年3月分期部分(3,950韩币)**

***如不愿3月份分期缴纳，可以选择一次性付款**

3) 加入及缴纳方法

- 加入方法: 自动加入 **(以D-2签证为基准)**

- 发送通知书: 1) 电子通告 2) 向外国人登陆住所地发送通知书 3) 向手机及邮箱发送通知书

- 缴纳方法: 自动转账等

***有关通知书的发送及缴纳方法的详细事项, 国民健康保险部门预计将在2月末进行追加通知。**

3. 参考事项

1) 不能自动加入国民健康保险的情况 (本人需向国民健康保险部门进行申报)

- 家庭(配偶及未成年子女)一同缴纳保险费的情况

- 在外国民及在外同胞 (F-4)留学生申请健康保险的情况

- 出现滞留地 (住所), 护照号码, 滞留资格变更的情况

2) 可以获得在韩国外的外国 (本国) 的医疗保障, 无需加入健康保险的情况, 可以申请健康保险加入除外。 .

3) 有关外国人国民健康保险制度变更的详细通知事项, 预计在2月末左右, 国民健康保险部门会通过多国语材料进行追加公示。

4. 问询: 国民健康保险部门客服中心1577-1000 或是外国人民愿中心 033-811-2000